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Abstract 

In this research two different source were used with different material in 

order to investigate  the attenuation of x-ray and Gamma- ray  as 

function of the absorber thickness and to compare the effect of this 

source in attenuation coefficient and to verify Lambert’t law of 

attenuation. It was found that the attenuation coefficient for X-ray is 

greater than Gamma ray. It was also found attenuation coefficient of X-

ray for Cu is equals 11.7, Fe is equals 6.82 and Al is equals 1.2. The 

attenuation coefficient of Gamma ray for Cu is equals 0.103, Fe is 

equals 0.687 and Al is equals 0.0235. 

 Thus Cu is best shielding compared to Fe and Al. 
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 المستخلص
 

بحعزيض عيٌات ,في هذا البحث جن دراسة هعاهل جوهيي الأشعة السيٌية وأشعة قاها

جوث هقارًة هعاهل جوهيي الأشعة السيٌية لكل عٌصز هع هعاهل ,هخحلفة للأشعة السيٌية وقاها 

وجذ هعاهل الحوهيي للاشعة السيٌية . كوا جن الححقق هي قاًوى لوبارد للحوهيي.  قاها أشعةجوهيي 

وايضا جن ايجاد هعاهل جوهيي الاشعة السيٌية للٌحاس وكاًث . اكبز هي هعاهل جوهيي اشعة قاها

وهعاهل جوهيي اشعة قاها للٌحاس . 1.2وللالووًيوم جساوي , 6.82للحذيذ جساوي , 11.7جساوي 

 .0.0235 وللالووًيوهحساوي0.6875للحذيذ جساوي , 0.103جساوي 

.لذلك يعحبز الٌحاس افضل درع للاشعة هقارًة بالحذيذ والالووًيوم   
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